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رضا میرزایی

بلاتکلیف

شــایعه شــده بــود کــه نــام رضــا میرزایی در لیســت اســتقلال قــرار دارد اما 
ایــن شــایعات صحــت نــدارد. میرزایــی بــرای بازگشــت دوبــاره به فهرســت 
اســتقلال بایــد منتظــر نظرنهایــی نکونام باشــد. علاوه بر آن چــون میرزایی 
ســهمیه بزرگســالان محسوب می شــود برای ورود به لیست باید حتماً یک 
بازیکــن از فهرســت خــارج شــود وگرنــه نمی تواند شانســی بــرای حضور در 

اســتقلال داشــته باشد.

صمد مرفاوی

تأکید به جذب مهاجم

صمــد مرفــاوی، ســرمربی و مهاجــم ســابق اســتقلال به نکونــام توصیه 
کــرده تحــت هــر شــرایطی دنبــال جذب یــک مهاجم طــراز اول باشــد تا 
خط حمله اســتقلال تقویت شــود. حرفی که مرفاوی زده کاملاً درســت 
اســت. اســتقلال در نیــم فصــل اول بــا کمبــود مهــره گلــزن در ترکیــب 
خــود مواجــه بــود و بــه همیــن دلیــل باید در این پســت اقــدام به جذب 

بازیکنــان جدیــد کند.

حمیدرضا رجبی

در سایه اما موثر

در نیــم فصــل اول لیــگ برتــر همــه نگاه هــا بــه مهدی هاشمی نســب و 
گاهــی هــم محمــد نــوازی بــود در حالــی که حمیدرضــا رجبــی را باید به 
واقــع یکــی از مؤثرتریــن اعضــای کادرفنی دانســت. رجبی بــدون هیچ 
ســر و صدایــی نیــم فصل در اســتقلال کار کرد و به واقــع یکی از مردان 
در ســایه کادرفنــی بــود کــه در جریــان بازی ها کمک های فنی بســیاری 

بــه نکونــام کرد.

از کمپ آبی
9استقلال

از سویی این فقط 
یک توافق است که 
گفته شده برای دو 
طرف الزام آور هم 
نیست که الزام آور 

نبودن اعتبار کل 
قرارداد را زیر سؤال 

می برد و نشان 
می دهد پایه های 
این توافق چندان 
هم محکم نبوده 

است

شنبه   16  دی 1402  سال بیست و هفتم  شماره 7489  

 zسوژه

همه چیز از آنفالو کردن پیج روستوف 
شروع شد. بعد از اینکه گفته شد 
باشگاه استقلال قصد بازگشت سیلوا 
را دارد و در نهایت بعداز ظهر پنجشنبه 
این اتفاق به صورت قطعی افتاد، خبر 
بازگشت محمد محبی نیز این روزها 
دست به دست در فضای مجازی 

می چرخد. آنچه صحت این خبر را 
به نوعی تأیید می کند، آنفالو کردن 
پیج روستوف توسط محبی است. 
البته در مورد این بازیکن آثار و شواهد 
دیگری وجود دارد که خبر بازگشت او 
را به استقلال افزایش می دهد. عکس 
معنادار قایدی و محبی بعد از آنفالو 
کردن پیج روستوف خودش نشان از آن 
دارد که محبی دوست دارد نیم فصل 
دوم در استقلال باشد و ابراز رضایت 
خود را نیز از طریق فضای مجازی اعلام 

کرده است. ستاره بوشهری فصل 
گذشته استقلال پس از اتمام قرارداد 
قرضی اش با این تیم به روستوف روسیه 
پیوست. او با اضافه کردن نام استقلال 
به بیو اینستاگرامش اخیراً در فضای 
مجازی خبرساز شده است و هواداران 
استقلال هم با گذاشتن پیام هایی از 
بازگشت او استقبال کردند، اما این بار 
هم همه چیز دست محبی و باشگاه 
استقلال نیست و برای بازگشت بازیکن 
سابق استقلال باید باشگاه روستوف 

موافقت کند. باشگاه روستوف برای 
مبلغ رضایت این انتقال دو میلیون 
یورو تعیین کرده است. با توجه به 
اینکه روستوف سنگ بزرگ انداخته 
بعید است باشگاه استقلال که غرق 
در مشکلات مالی است بتواند رضایت 
این باشگاه را برای بازگشت محبی 
جلب کند. در چنین شرایطی شاید 
ماجرای بازگشت محبی را باید منتفی 
شده بدانیم. استقلال در فصل نقل و 
انتقالات ابتدای فصل به دلیل کمبود 

بودجه و همچنین سقف بودجه ای که 
فدراسیون برای جذب بازیکنان تعیین 
کرده بود، نتوانست بازیکنان مدنظر 
نکونام را جذب کند و در جریان لیگ 
استقلال بشدت از این اتفاق آسیب 
دید، اما نکونام برای نیم فصل دوم 
لیستی را تهیه کرد و به خطیر داد که 
اغلب نام لژیونرها در آن دیده می شود. 
استقلال برای قهرمانی خیز برداشته 
است، اما برای رسیدن به این مهم فعلاً 
ابزار آن را ندارد. استقلال در چند پست 

نیاز به ترمیم دارد و اگر نتواند خودش 
را از لحاظ بازیکن مجهز کند قطعاً در 
ادامه فصل به مشکل می خورد. محبی 
در فصل گذشته یکی از بهترین بازیکنان 
استقلال بود و اگر استقلال می توانست 
پول این بازیکن را برای باشگاه سابقش 
پرداخت کند، محبی از این تیم جدا 
نمی شد. حالا که استقلال نیاز به بازیکن 
دارد و محبی چراغ سبز نشان داده 
است، اما شرط مالی روستوف احتمال 

این انتقال را به صفر می رساند.

سنگ دو میلیون یورویی روستوف مقابل تیم های خواهان محبی

خرید جذاب پرید؟

باشــگاه اســتقلال بــه تازگــی نشســتی 
برگــزار کــرد کــه اختصــاص داشــت بــه 
امضــای توافقنامــه ســرمایه گذاری بــرای 
ســاخت ورزشــگاه اختصاصــی. در ایــن 
مراســم کــه بــدون اطلاع رســانی عمومــی 
بــرای رســانه های رســمی در یــک تــالار بــا 
حضــور دوســتان رســانه ای خطیــر برگــزار 
شــد، مدیرانــی از یــک شــرکت مالزیایــی 
حضــور داشــتند و در نهایــت براســاس 
اطلاع رســانی باشــگاه اســتقلال دو 
طــرف بــرای ســاخت یــک مجموعــه بــه 

توافــق رســیدند.
ســؤالات مهمــی بعــد از برگــزاری ایــن 
ز بــه  نشســت مطــرح شــده کــه نیــا
پاســخگویی از طــرف مدیــرن باشــگاه 
اســتقلال و طرف هــای قــرارداد دارد.

فــق برخــی  ر خبــر توا نتشــا ز ا بعــد ا
جریان هــای رســانه ای از مخالفــت وزارت 
ورزش رونمایــی کردنــد امــا هیــچ خبــر 

رســمی از ســوی رسانه وزارت ورزش دال 
بــر مخالفــت قطعــی بــا این توافق منتشــر 
نشــد و در عیــن حــال نیــز تأییدیــه بــا ایــن 
مضمون که وزارت ورزش در جریان ریز 
توافقــات قــرار دارد نیــز نیامــد. ایــن خــود 
ابهــام بزرگــی را در همــان قــدم اول بــرای 
افــکار عمومــی ایجــاد کــرد. چــرا وزارت 
ورزش و جوانــان ماجــرا را نــه تأییــد کــرده 
و نــه تکذیــب؟ ماجــرا چیســت؟ آیــا وزیــر 
ورزش و جوانــان در جریــان ایــن توافــق 
قــرار داشــته اســت؟ آیا مفــاد توافق مورد 

تأییــد اســت؟
در واقــع ســکوت متولــی اول باشــگاه 
اســتقلال در خصوص این ماجرا آن هم 
چند روز بعد از اینکه نســبت به برگزاری 
نشســت خطیــر و ســفیر عربســتان از 
ســوی وزارت ورزش موضع گیری رســمی 
شــد و بــه مدیراســتقلال تذکراتــی داده 
شــد، توافــق را بــه شــدت زیــر ســؤال 

بــرده اســت.
پرســش دیگــر ایــن اســت کــه پــروژه 
ســاخت ورزشــگاه اختصاصــی اســتقلال 
بــا کــدام بودجــه و منابــع مالــی قرار اســت 

بــه اجــرا درآیــد؟ آیــا باشــگاه اســتقلال 
اقــدام بــه جــذب ســرمایه گذار خارجــی 
کــرده اســت کــه چنیــن پــروژه ای را کلیــد 
زده؟! اساســاً اگــر ســرمایه گذار خارجــی 
وجــود دارد آیــا ســاخت ورزشــگاه بــرای 
یــک باشــگاه ایرانــی بــرای آنهــا چــه 
ســودآوری بــه همــراه خواهــد داشــت؟ 
ســؤال دیگــر اینکــه چــرا همزمــان بــا 
اعــلام خبــر ملاقــات بــا شــرکت مالزیایــی 
توضیحــات تکمیلــی در رابطه با جزئیات 
این پروژه منتشــر نشــده تا افکارعمومی 
متوجــه شــوند اصــل ماجــرا چیســت و 
ایــن ورزشــگاه بــا کــدام داده هــای فنــی 
و اقتصــادی کلنــگ زده خواهــد شــد؟!

ابهــام وقتــی بیشــتر می شــود کــه مدیــر 
باشــگاه اســتقلال بعــد از توافــق بــا 
نماینده هــای شــرکت مذکــور تــازه اعــلام 
می کنــد بــرای ســاخت چنیــن پــروژه ای 
نیــاز بــه 15 هــزار هکتــار زمیــن داریــم! 
عجیــب نیســت؟! ایــن اظهــارات خــود 
تمــام توافقــات را زیــر ســؤال می بــرد و 
نشــان می دهــد مدیــر اســتقلال بــدون 
اینکــه محــل احــداث وزرشــگاه خــود را 

تعییــن کننــد یــا موافقتــی از دولــت یــا 
زمیــن شــهری بــرای اختصــاص زمیــن در 
پایتخــت بگیرنــد، ایــن نشســت را بــه راه 

انداخته انــد.
از ســویی ایــن فقــط یــک توافــق اســت که 
گفتــه شــده بــرای دو طــرف الــزام آور هــم 
نیســت کــه الــزام آور نبــودن اعتبــار کل 
قــرارداد را زیــر ســؤال می بــرد و نشــان 
می دهــد پایه هــای ایــن توافــق چنــدان 

هــم محکــم نبــوده اســت.
اینکــه مدیرعامــل باشــگاه اســتقلال 
خــود اذعــان داشــته کــه بــرای ســاخت 
ورزشــگاه اختصاصــی نیــاز بــه 500 
میلیــون دلار بودجــه لازم اســت شــاید 
بــه نوعــی تأییــد بــر دور بــودن رســیدن 
باشــگاه اســتقلال بــه چنیــن پــروژه 

عظیمــی باشــد.
باشــگاهی کــه همیــن حــالا نتوانســته 
حقــوق فصــل پیــش بازیکنــان خــود را 
تســویه کنــد و اعتراض هــای زیرپوســتی 
بــه نحــوه پرداختی های ســاده وجود دارد 
چطــور می خواهــد در یــک مســیر دشــوار 
مالــی قــدم بــردارد و خــود را صاحــب 

ورزشــگاه اختصاصــی کنــد.
ــزام آور  از ســویی اگــر توافقــات اخیــر را ال
تصــور کنیــم تمــام آنچــه رقــم خواهــد 
خــورد بایــد زیــر نظــر متولــی اول ایــن 
باشــگاه )وزارت ورزش و جوانــان( بــه 
ســرانجام برســد کــه اکنــون وزارت ورزش 
در آغاز ســاخت یک پروژه ملی قرار دارد 
و بنــا شــده در پایتخــت یــک ورزشــگاه 
بــزرگ ســاخته شــود و بــه طــور قطــع همه 
نگاه هــا متوجــه تکمیــل پــروژه مهــم ملــی 

خواهــد بــود.
آنچــه مســلم اســت رســیدن بــه چنیــن 
اهــداف بزرگــی نیازمنــد برخــورداری از 
یــک تیــم مدیریتــی قــوی اســت و مهم تــر 
اینکــه قبــل از آن بایــد تمــام کاســتی های 
مالــی یــک باشــگاه برطــرف شــده باشــد تا 
در راســتای دســتیابی بــه چنیــن اهــداف 
بزرگــی قــدم برداشــت. حــال شــاید اقدام 
اخیــر بــه نوعــی مقدمــه یــک کار بــزرگ 
ــده باشــد امــا پرواضــح اســت کــه  در آین
اســتقلال اکنــون شــرایط مالــی لازم بــرای 
دســتیابی بــه چنیــن آورده ای را نخواهــد 

داشــت.

حمیدرضا عرب
روزنامه نگار

توافق پرحرف و حدیث خطیر، بدون ضمانت اجرایی

جیب خالی، ورزشگاه 500 میلیون دلاری!

استقلال صدرنشین 
غمگین لیگ است

 نمی خواهم 
فقط امضا بزنم

علیرضا خانی، عضو هیأت مدیره 
استقلال درباره موضوع ساخت 
ورزشگاه گفت: »در زمان مدیریت 
خت  سا بحث  جرلو  آ مصطفی 
ورزشگاه مطرح شد که البته این 
موضوع تنها در حد یک توافق بود 
و در این مدت اجرایی نشد. جالب 
اینجاست که زمینی برای ساخت 
این ورزشگاه وجود ندارد و با این 
قای خطیر در خصوص  وجود آ
ساخت ورزشگاه صحبت می کند!« 
این عضو هیأت مدیره استقلال 
می افزاید: »تیم الهلال عربستان 
30 سال برای پیشرفت تلاش کرد 
و بهترین ورزشگاه ها را ساخت اما 
متوجه شد که مشکل تیم برای 
پیشرفت، ساخت ورزشگاه نیست. 
پس از آن بهترین بازیکنان دنیا را 
به عربستان آورد و حالا می بینیم 
که این تیم یکی از مدعیان هرساله 
قهرمانی در آسیاست. ما باید از 
چنین تیم هایی الگوبرداری کنیم تا 
به موفقیت برسیم. دغدغه اصلی 
ما ساخت ورزشگاه نیست، دغدغه 
ما رفع مشکلات تیم است. همه 
دوست دارند که استقلال یک 
ورزشگاه شکیل داشته باشد اما در 
صورتی که شرایط تیم خوب باشد.«
 خانی صحبت های خود را ادامه 
می دهد: »این کار مدیرعامل، ما 
را یاد ضرب المثل »جیب خالی، پزُ 
عالی« می اندازد. باشگاه استقلال 
مشکلات مالی بسیار زیادی دارد و 
ما حتی نتوانستیم بخشی از بدهی 
فصل گذشته بازیکنان را پرداخت 
کنیم. علاوه بر این پرونده بازیکنان 
طلبکار خارجی استقلال در فیفا باز 
است و همین روزهاست که دوباره 
با حکم جدیدی روبه رو شویم. در این 
شرایط آقای خطیر چگونه می خواهد 
برای استقلال ورزشگاه اختصاصی 
بسازد؟ در حال حاضر اتحاد خوبی 
بین بازیکنان و هواداران بوجود آمده 
و استقلال صدرنشین لیگ است اما 
متأسفانه باید بگویم که استقلال 
صدرنشین غمگین است چرا که ما 

نتوانستیم نیازها را برآورده کنیم.«
 او در خصوص عملکرد خطیر 
می گوید: »عملکرد مدیرعامل 
استقلال کاملاً عیان است، ما در 
ابتدای فصل نتوانستیم بازیکنانی 
که مدنظر نکونام بود را جذب 
کنیم و تنها تیمی هستیم که قانون 
سقف بودجه را رعایت کردیم و 
با رعایت این قانون ضرر کردیم. 
باشگاه استقلال از زمان حضور 
خطیر چه خروجی داشته و کدام 
یک از مشکلات باشگاه حل شده 
است؟ همان گونه که پیشکسوتان 
استقلال می گویند، نیاز استقلال 
مسائل دیگری است نه بحث 

ساخت ورزشگاه.«
 این عضو هیأت مدیره استقلال 
بیان می کند: »متأسفانه برخی ها از 
حرف های من ناراحت می شوند اما 
من اعتقاد دارم که باید حرف حق 
زده شود چرا که با زدن آن شاید 
بخشی از مشکلات مان برطرف 
شود. قرار نیست به عنوان عضو 
هیأت رئیسه تنها امضاکننده باشم.

مهدیه دریابیگی
روزنامه نگار


